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   37 هزار نفر در ششمین لیگ همگانی شرکت کردند
روزهای پایانی سال تحصیلی را سپری می کنیم. حال و اوضاع ورزش دانشگاه 
آزاد در سالی که گذشت چگونه بود؟ چه اتفاقات مهمی را امسال تجربه کردید؟
سال تحصیلی ما مبنای سال تقویمی و به نوعی سال مالی مان نیز محسوب 
می شـــود. از 31 مرداد یا اول شـــهریور که کم کم دانشجویان جدیدالورود شروع 
به ثبت نام می کنند، ســـال مالی ما آغاز می شـــود. از ســـوی دیگر با شـــروع ترم 
جدید عملا تقویم ما استارت می خورد. در سه بخش ورزش همگانی، ورزش 
قهرمانـــی و ورزش حرفـــه ای در ســـال گذشـــته نیز توفیقاتی داشـــتیم. به نوعی 
ســـال تقویمی ما 1403-1402 تلقی می شـــود، یعنی سالی که حالا هم در درون 
آن هســـتیم، در ادامه ســـال گذشته محسوب می شود. دانشجویان ما طی دو 
، بهمن و تابســـتان در دانشگاه حضور دارند. ما هم  ترم و به نوعی ســـه ترم مهر

موظف هستیم بر همین اساس، تقویم ورزشی خود را ببندیم. 
سال گذشته در حوزه ورزش همگانی، بحث »لیگ همگانی« را داشتیم. آبان 
و آذر سال قبل، دور پنجم لیگ همگانی برگزار شد. بالغ بر 50 هزار نفر در این 
لیگ شرکت کردند. امسال در دور ششم که از اردیبهشت آغاز شده و تا پایان 
خرداد ادامه دارد، تا به امروز بالغ بر 37 هزار نفر در لیگ ما شرکت کرده اند. 
واحدها در سراسر کشور مشغول هستند. لیگ در سه سطح »دانش آموزان«، 
»دانشجویان« و »استادان و کارکنان« برگزار می شود. لیگ همگانی به نوعی 

یکی از افتخارات ورزشی دانشگاه بوده و افراد در آن شرکت می کنند. 
لیگ همگانی دو ماه از ســـال را شـــامل می شـــود و با احتســـاب دو نیمســـال 
یج ورزش همگانی در راستای  آموزشی، در چهار ماه از 12 ماه سال مشغول ترو

سند تحول و تعالی دانشگاه هستیم. 

یزی و پیگیری ورزش  یعنی در ســـند تحول و تعالی دانشـــگاه مکلف به برنامه ر
همگانی و قهرمانی هستید؟

ی ورزش همگانی و قهرمانی و همچنین  بله این ســـند، ما را مکلف به برگزار
توســـعه ایـــن دو نـــوع ورزش کرده اســـت. مـــا در حال انجام این کار هســـتیم و 
خدا را شـــکر به توفیقات خوبی هم رســـیده ایم. لیگ مذکور در دانشـــگاه آزاد 
ی لیگ  جا افتاده و حتی ســـایر موسســـات آموزش عالی هم در جریان برگزار

ورزش های همگانی ما هستند. 
ایـــن لیـــگ بین واحدها و اســـتان ها هـــم رقابتی را ایجاد می کنـــد؛ از این نظر 

کـــه چـــه تعداد دانشـــجو یـــا کارمند یـــا هیات علمی یا دانش آموز مشـــارکت و 
شـــرکت کرده اند. مســـئولان واحدها و استان ها مدام از ما پیگیر آمار هستند 
یم؟« به نوعی فرهنگ  کنون در ســـطح کشـــور رتبه چندم را دار و می پرســـند: »ا
ی می کنیم و این فرهنگ را  ورزش عمومی را در سطح دانشگاه آزاد پایه گذار
توسعه می دهیم تا ان شاءالله از فعالیت کم یا کاهش اوقات فراغت و ورزش 
بکاهیم. بیشتر سعی می کنیم دانش آموزان، دانشجویان، کارکنان و استادان 
در هر ساعتی از شبانه روز بتوانند این فرهنگ ورزش و فعالیت جسمانی را 

داشته باشند که منجر به یک جسم سالم خواهد شد. 

   برگزاری 3۲ رویداد ورزشی 
بین دانشجویان، کارکنان و استادان 

کنـــون چند رویداد  در حـــوزه ورزش قهرمانـــی چه دســـتاوردهایی داشـــته اید؟ تا
ورزشی برگزار کرده اید؟

در حوزه ورزش قهرمانی نیز چنانکه پیش تر اشاره کردم، از مهر سال گذشته 
شروع به کار کردیم. تا به امروز که خدمت شما هستم چه در بخش دانشجویان 
و چـــه در بخـــش کارکنان و اســـتادان، ورزش قهرمانی پیگیری شـــده اســـت. 
یداد ورزشـــی بین دانشـــجویان، کارکنان و استادان برگزار شده؛  کنون 32 رو تا
یداد  یداد، شـــش مورد در حوزه کارکنان و اســـتادان بوده و 26 رو از این 32 رو
هم در حوزه ورزش دانشجویی برگزار شده که در نوع خودش بی سابقه است. 
شـــاید نســـبت به خیلی از فدراسیون های ورزشی و حتی سایر سازمان هایی 
کـــه بـــا ورزش عجین و مرتبط هســـتند، بهتر عمل کرده ایم. به قول آن عزیزان، 
ی در  یداد ورزشـــی کشـــور کار بی نظیری در دانشـــگاه انجام می شـــود که 26 رو
یداد  سطح ایران برگزار می کنیم. تقریبا می توان گفت به صورت ماهانه، سه رو

ی را برگزار کرده ایم.  ورزشی کشور

   شرکت ۲ هزار دانشجو و 468 کارمند و استاد 
در مسابقات کشوری

رویدادهای ورزشی کشوری باید قبل تر درون واحدی و منطقه ای هم برگزار شود؛ 
چه تعداد دانشجو و کارمند درگیر این مسابقات شده اند؟

یدادی  گـــر بخواهـــم آمار ریزتری خدمت تان عرض کنم، باید بگویم در 26 رو ا
که دانشـــجویان ما مشـــارکت داشـــتند، دو هزار و 82 دانشـــجو در مســـابقات 
ی شرکت کردند. این عدد قابل توجه است. حدود 468 نفر از کارکنان  کشور
ی حضور  و اســـتادان هیات علمی در رشـــته های مختلف مســـابقات کشور
داشـــتند. این عدد نیز می تواند برای دانشـــجویان و ورزشـــکاران ما قابل توجه 
باشـــد و البته در دانشـــگاه بی نظیر است. این تعداد شرکت کننده در ورزش 
قهرمانی آن هم در ســـطح کشـــور عدد و رقم و بی نظیری اســـت که شاید کمتر 
فدراســـیون یا ســـازمان فعال در حوزه ورزش قهرمانی بتواند چنین تعدادی از 
مخاطبان را جذب خودش کند. حداقل نســـبت به ســـایر موسسات آموزش 
، عدد شرکت کنندگانی که در مسابقات  عالی و دانشـــگاه های سراســـر کشور

ی داشتیم خیلی چشمگیر است.  کشور

   1۲ تیم از جمع ۲3 تیم 
در حوزه ورزش حرفه ای قهرمان شدند

دانشـــگاه آزاد تنها موسســـه آموزش عالی است که در بخش حرفه ای ورزش نیز 
فعالیت می کند. در این حوزه چه تجربیاتی کسب کرده اید؟

یم، توانسته ایم به خوبی  با تیم هایی که در لیگ های مختلف سراسر کشور دار
در حوزه ورزش حرفه ای هم بدرخشـــیم. از جمع 23 تیمی که ســـال گذشـــته 
ی ســـکو  تشـــکیل شـــده و تا امســـال ادامه دارند، 12 تیم ما قهرمان شـــدند، رو
رفتند و به عنوان تیم برتر در مسابقات لیگ حضور پیدا کردند. این آمار نشان 
می دهد بیش از نصف تیم های باشـــگاه فرهنگی ورزشـــی دانشـــگاه آزاد در 
مسابقات خودشان قهرمان شده اند. بعضا با تیم های بسیار قدرتمند صنعتی 
و ســـایر تیم ها رقابت کردند و توانســـتند جایگاه نخست را در لیگ به دست 
بیاورند. واقعا برای دانشـــگاه آزاد جای افتخار دارد. دو تیم ما هم 
نایب قهرمان شدند. به غیر از آنها، پنج تیم مقام سوم را کسب 
کردند و سه تیم هم هنوز رقابت هایشان تمام نشده است. از 
بین این سه تیم هم مطمئن هستیم حداقل دو تیم دیگر به 
تعداد قهرمانان ما اضافه شـــوند. احتمالا تیم های قهرمان 
دانشگاه آزاد از 12 به 14 تیم ارتقا پیدا خواهد کرد که رکوردی 
خواهـــد بـــود. در ســـال های قبل، این تعـــداد تیم قهرمان 
در باشـــگاه مان نداشـــتیم که رتبه نخســـت را در ســـطح 
؛ آن هم در حوزه ورزش حرفه ای و بالاترین ســـطح  کشـــور
رشته ورزشی مذکور که لیگ فدراسیون هاست، کسب 
کنند. این افتخار برای دانشگاه آزاد و ورزش ماست. 

می خواهـــم نکتـــه ای در مجموع خدمت شـــما و همه 
عزیـــزان بگویـــم؛ دانشـــگاه آزاد و حـــوزه ورزش آن، اولا 
مدیـــون حمایت هـــای جناب آقای دکتـــر طهرانچی و 
جنـــاب آقای دکتر جهان بین به عنوان معاون فرهنگی 
دانشجویی است. انصافا حتی قوی تر از یک کارشناس 
و مدیر ورزشـــی با ورزش دانشـــگاه آزاد برخورد کرده و از 
یاســـت  گر ر این ورزش دانشـــگاهی حمایت می کنند. ا
محترم دانشـــگاه و معاونـــان محترم حوزه های مختلف؛ 
یـــت از جمله معاونت  حتـــی امور مالی، پشـــتیبانی و مدیر
محتـــرم فرهنگـــی دانشـــجویی از ورزش دانشـــگاه حمایـــت 
کنون این جایگاه ورزشـــی را در ســـطح کشـــور  نمی کردند، شـــاید ا
ی از دوستان و مدیران ارشد ورزشی این کشور  نداشـــتیم. بســـیار
یاســـت کمیتـــه ملی المپیک  یـــر ورزش و جوانان، ر از جملـــه وز
و خیلـــی از فدراســـیون ها اذعـــان دارند ورزش دانشـــگاه آزاد به 
ورزش کشور کمک کرده است؛ همان طور که دکتر طهرانچی، 
رئیس دانشـــگاه آزاد اســـلامی، همیشـــه و همیشـــه اشاره کرده 
دانشـــگاه تربیت کننده قوه عاقله کشـــور اســـت. جوانان بین 
ســـنین 18 تـــا 25، 26 ســـالگی در دانشـــگاه ها حضـــور پیـــدا 
می کنند تا در آینده استادان دانشگاه و مدیران کشور شوند 

و در حوزه های مختلف فعالیت کنند. ما هم ســـعی کرده ایم در حوزه ورزش 
بتوانیم دانشجویانی که مستعد و نخبه ورزشی هستند را شناسایی کرده و به 
فدراســـیون ها، وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک کمک کنیم تا نخبه های 
ورزشی به آنها معرفی شوند. فکر می کنم یکی از مهم ترین کارهایی که دانشگاه 

انجام می دهد، همین کار است. 

   استعدادیابی مدارس سما را آغاز کرده ایم
تا جایی که مطلع هستم استعدادیابی در حوزه ورزشی را نیز آغاز کرده اید. این 

موضوع چگونه دنبال می شود؟
بله، امســـال کار جدیدی به اقدامات ســـال قبل ما اضافه شد؛ استعدادیابی 
در حوزه ورزش. همان طور که همه عزیزان می دانند در دانشـــگاه آزاد علاوه بر 
یم. دانش آموزان در مقاطع مختلف مشغول  دانشگاه ها، مدارس سما نیز دار
به تحصیل در این مدارس هستند. خیلی از استعدادهای ورزشی که در آینده 
قهرمان می شـــوند از دل همین دانش آموزان پیدا خواهند شـــد. امســـال برای 
اولین بار بحث اســـتعدادیابی را با مدارس ســـما و معاونت مهارتی و مدارس 
ی های دوجانبه ای را در راستای  سما هماهنگ کردیم. تفاهمنامه ها و همکار
اســـتعدادیابی امضـــا کرده و انجام دادیـــم. معاونت محترم مهارتی و مدارس 
ســـما عضو شـــورای عالی ورزش ماســـت، چون باید در درون سیاســـت های 
کلانـــی که می خواهد برای ورزش دانشـــگاه اتخاذ شـــود، بحـــث دانش آموزان 
هم مطرح شـــود. به همین منظور در اســـتان تهران برای مدرسان درس تربیت 
بدنی در مدارس، دوره عمومی و تخصصی اســـتعدادیابی را قرار دادیم. بعد 
یافت کردند، وارد  از اینکـــه عزیـــزان ایـــن دوره ها را گذراندند و گواهی هـــا را در

کارهای عملیاتی شدیم. 

   حضور تیم های پایه در ورزش حرفه ای و لیگ ها 
را دنبال می کنیم 

زمینه حضور تیم های پایه در لیگ ها فراهم شده است. با کدام فدراسیون ها در 
این خصوص تعامل داشته اید؟

 یکی از کارهای خوبی که در حال انجام اســـت، بحث حضور تیم های پایه 
در ورزش حرفه ای و لیگ هاســـت. اولین فدراســـیونی که با آن تعامل کردیم تا 
بتوانیم تیم های رده ســـنی پایه و جوانان را داشـــته باشـــیم، کشتی بود. بالاخره 
کشتی یکی از ورزش های ملی ما محسوب می شود که باید به آن بها داد. در 
همین راستا طی تفاهمی که با فدراسیون کشتی داشتیم، قرار شد امسال لیگ 
نوجوانان را کلید بزنند و شـــروع کنند. از دانشـــگاه آزاد هم دعوت شـــد در این 
لیگ تیم بدهد و معرفی کند. به همین منظور مکاتبه ای با کل کشور کردیم تا 
مدارس سمای سراسر کشور اسامی دانش آموزانی که در رشته کشتی فعالیت 
دارند و علاقه مند هســـتند در این رشـــته به صورت حرفه ای کار کنند را به ما 
اعلام کنند. ما نیز آنها را در قالب تیم رده ســـنی پایه و جوانان به فدراســـیون 
کشتی معرفی می کنیم. این عزیزان در مسابقات با سایر تیم ها شرکت می کنند. 
یکنان خوب  گر تیمی که دانشـــگاه آزاد در رده ســـنی پایه معرفی می کند، باز ا
یکنان در آینده به تیم اصلی بزرگسالان ما  و مســـتعدی داشـــت، ان شاءالله باز
معرفی خواهند شد. آنها می توانند در تیم دانشگاه آزاد عضویت داشته باشند 
و برای باشـــگاه فرهنگی ورزشـــی دانشگاه آزاد کشتی بگیرند. به نظرم این کار 
یاســـت محترم دانشـــگاه  یکی از اتفاقات بســـیار خوبی اســـت که با درایت ر
یم.  ی دار کنون نگاه ویژه ای به مدارس ســـما و ورزش دانش آموز اتفاق افتاد. ا
یک نمونه از آن، موضوع کشـــتی بود که خدمت تان گفتم. ان شـــاءالله تیم رده 
سنی جوانان ما برای اواخر خرداد آماده و تعیین می شود؛ هم در رشته کشتی 
آزاد و هم کشـــتی فرنگی. تیم به فدراســـیون معرفی می شـــود تا در لیگ ســـطح 

مذکور حضور پیدا کند. 

این اتفاق چه مزیتی برای دانشگاه دارد؟
ایـــن اتفـــاق می توانـــد چندیـــن و چند مزیت هـــم برای دانشـــگاه و هم ورزش 
کشور داشته باشد. باشگاه اصلی ما در دو بخش کشتی آزاد و کشتی فرنگی 
بزرگسالان فعالیت دارد. افتخار داشتیم سال گذشته هر دو تیم ما به مقام سوم 
در مســـابقات لیگ فدراسیون کشـــتی برسند. نتایج بسیار خوبی گرفتیم؛ در 
فینال و اختتامیه مسابقات کشتی آزاد، آقای دکتر طهرانچی حضور داشت 
ی برای دانشگاه بود که با تیم های  و جوایز ورزشکاران را اهدا کرد. این افتخار
« و »انبوه ســـازان هوتن« رقابت کرد که از منابع  خیلی بزرگی مثل »بانک شـــهر
یادی بهره مند هستند. شاید ده ها برابر بودجه تیم کشتی دانشگاه  مالی بسیار ز
آزاد هزینه کردند، ولی ما توانستیم با آنها رقابت کنیم و جایگاه مناسب سوم 

یم.  را در این لیگ به دست آور
بـــرای اینکـــه بتوانیـــم تیم را حفظ کنیم از توانمندی خود دانشـــگاه اســـتفاده 
یکنان ملی پوش بهره بگیریم یا از خارج دانشگاه،  کردیم. به جای اینکه از باز
یم، از توانمندی  یکن جذب کنیم و برای شرکت در مسابقات هزینه بپرداز باز
خود دانشـــگاه بهره بردیم. بخشـــی از این توانمندی در دانش آموزان مدارس 
سما و بخشی دیگر در دانشجویان دانشگاه وجود دارد. ما این توانمندی ها 
کنون مدارس ســـما هم در  را کشـــف و پیـــدا می کنیـــم و در اختیار می گیریم. ا
بخش کشـــتی آزاد و کشـــتی فرنگی وارد کار شده اند. ان شاءالله تیمی تشکیل 
می شود و در آینده رشته های دیگر هم در مدارس را خواهیم داشت تا حتی 

یم.  بتوانیم به سمت ورزش قهرمانی و حرفه ای نیز پیش برو

   تقویم ورزشی امسال با تقویم مدارس سما 
مشترک می شود

اقبال خانواده ها به مدارس سما هم بیشتر می شود. 
قطعا همین طور است. بالاخره در مدارس غیرانتفاعی که شهریه پرداز هستند، 
رقابت وجود دارد. یکی از موضوعاتی که می تواند کمک کند تا اقبال بیشتری 
بین خانواده ها اتفاق بیفتد و دانش آموزان خود را در مدارس سمای دانشگاه 
آزاد ثبت نام کنند، همین موضوع وجود ورزش قهرمانی و حرفه ای است. خیلی 
از خانواده ها در حال حاضر علاقه مند هســـتند فرزندان شـــان را در مدارســـی 
گر  ثبت نـــام کننـــد که بـــه ورزش در آن مدرســـه اهمیت داده می شـــود؛ حتی ا
دانش آمـــوز علاقه منـــد باشـــد ورزش قهرمانی و حرفه ای انجام دهد، مدرســـه 
شـــرایط را برای او مهیا کند. خوشـــبختانه در دانشگاه آزاد با توجه به اتفاقات 

جدیدی که در حال وقوع است، کم کم شرایط مهیا می شود. 
چندین و چند ســـال اســـت ورزش دانشـــگاه آزاد   در بخش دانشجویی زبانزد 
ی می کنیم در بخش  و ســـرآمد موسســـات آموزش عالی اســـت. ان شاءالله کار
ی نیـــز همین اتفـــاق بیفتد. با برنامه ریزی انجام گرفته به ســـمت و  دانش آمـــوز
ی ما هم در وزارت آموزش و پرورش و سایر  یم که ورزش دانش آموز سویی می رو

مدارس بدرخشد. می خواهیم تبلیغی برای دانشگاه آزاد باشد. 
ی هم  نکته بعدی؛ در این رقابت برای جذب و ثبت نام دانش آموزان، مقدار
بحث مالی مطرح اســـت و کمک می کند تعداد بیشـــتری از دانش آموزان در 
مدارس ســـما ثبت نام کنند. این موضوع می تواند آورده مالی برای دانشـــگاه 
یـــادی دارد که من  آزاد داشـــته باشـــد و منابـــع بیشـــتری را جذب کند. فواید ز
این ســـه مورد را به شـــما ارائه کردم. موارد بســـیار بیشـــتری هم هســـت که دیگر 

از آنها گذر می کنم. 
یم، سعی می کنیم امسال تقویم ورزشی  در تفاهمی که با حوزه مدارس سما دار
خود را طی هماهنگی با مدارس به صورت تقویم مشترک داشته باشیم. تعداد 
رشـــته هایی که در مدارس، مســـابقه برگزار می کنند نســـبت به دانشگاه قطعا 
کمتر خواهد بود، ولی در همان راستا انجام می شود. تصور ما بر این است که 
، دانشجو  زنجیره ورزش باید کنار همدیگر به شکل پیوسته باشد؛ دانش آموز
و حتی استادان و کارکنان باید در یک راستا و برنامه ریزی شده ورزش کنند. 
امســـال برنامه ریزی ورزش مدارس ســـما با هماهنگی حوزه دانشگاهی اتفاق 
ی به شکل متمرکز  ، مســـابقات کشور می افتد تا در زمان های مشـــابه همدیگر
برگزار شود. این کار کمک می کند نخبگان ورزشی خود را چه در مدارس و چه 
در دانشـــگاه ها پیدا کنیم. در صورتی که خودشـــان و خانواده شان علاقه مند 
باشـــند، آنها را به ســـمت ورزش حرفه ای ســـوق دهیم. این موضوع می تواند به 
ورزش حرفـــه ای کشـــور کمـــک کند و به نوعی دانشـــگاه آزاد، نفـــرات برتر را به 
فدراسیون ها معرفی کند؛ به جای اینکه از نفرات برتر فدراسیون ها بهره ببرد. 
دانشگاه آزاد می تواند مولد باشد و باعث ساخت و معرفی قهرمان ورزشی به 
فدراسیون ها شود. این موارد اهم فعالیت هایی بود که در حال انجام است. 

   دوره MBA مربیگری حرفه ای برگزار می شود
یزی ای صورت گرفته است؟ در حوزه آموزش چه برنامه ر

یکـــی دیگـــر از فعالیت هـــای جدیدی که در حوزه آمـــوزش اتفاق افتاده، دوره 
MBA مربیگری حرفه ای اســـت. طی بررســـی هایی که انجام شـــد و اعضای 
محتـــرم شـــورای عالـــی ورزش تحقیـــق کردند، یکی از نقاط ضعفی که شـــاید 
در کشـــورمان وجود داشـــت، بحث دوره های مربیگری بود. برخی نیاز دارند 
دوره هـــای حرفـــه ای و معـــادل مدارک دانشـــگاهی برایشـــان گذاشـــته شـــود. 

خوشبختانه این اتفاق در دانشگاه آزاد افتاد. 

دوره MBA چندماهه است و چه کسانی مسئول برگزاری آن هستند؟
کنـــون دوره مربیگـــری در ســـطح MBA طراحـــی شـــده اســـت. بـــا برخـــی از  ا
فدراسیون ها به تعامل رسیده ایم و قرارداد امضا کرده ایم. ان شاءالله دوره های 
مربیگری حرفه ای که یک دوره شـــش ماهه و نزدیک به 300 ســـاعت آموزشـــی 
اســـت با حضور مربیان شناخته شـــده و حرفه ای فدراسیون ها برگزار می شود. 
مربیان فدراســـیون مربوطه در دوره ما شـــرکت می کنند. درنهایت بعد از 6 ماه 
منجر به صدور مدرک می شود. این مدرک دو امضا دارد؛ هم رئیس فدراسیون 
هم دانشگاه آزاد، این مدرک را تایید می کنند. این کار می تواند خیلی راهگشا 

باشد تا سطح دانش مربیان ما ارتقا پیدا کنند. 
دانشگاه آزاد همیشه علاقه مند است حوزه ورزش را با حوزه دانشگاه و علم روز 
عجین کند. با این اتفاق چنین موضوعی هم تحقق پیدا می کند و ان شاءالله 
عملیاتی خواهد شـــد. با برخی از فدراســـیون ها راجع به این موضوع صحبت 

کرده ایم و تفاهمنامه هایی نوشته ایم. 

تفاهمنامه ای هم بین مرکز ورزش و فدراسیون بسکتبال جمهوری اسلامی ایران 
منعقد شد. درخصوص جزئیات این تفاهمنامه نیز توضیح دهید. 

بلـــه، ایـــن تفاهمنامـــه یکـــی دیگر از اتفاقات خوبی اســـت که یـــک ماه پیش 
افتاد، مبنی بر اینکه ان شـــاءالله بتوانیم در حوزه ورزش بســـکتبال که ورزشـــی 
دانشـــگاهی اســـت هم به صورت تخصصی تر فعالیت کنیم. این قرارداد طی 
یک ماه گذشـــته منعقد شـــد. یکی از اقدامات خوبی که در بندهای قرارداد 
گنجانده شـــده، این اســـت که بخش ورزش همگانی بســـکتبال )بســـکتبال 
ی  سه به سه( را مدیریت کنیم. در مرکز ورزش و تربیت بدنی دانشگاه با همکار
فدراســـیون و هیات هـــای بســـکتبال سراســـر کشـــور بتوانیم میزبـــان تیم های 
مختلف باشـــیم، کما اینکه حدود یک ماه پیش به صورت اولیه، مســـابقات 
را در واحد یادگار امام برگزار کردیم. سه تیم برتر بسکتبال سه به سه دانشگاه 
ی، چـــه بخش آقایان و چه بخـــش بانوان حضور  آزاد کـــه در مســـابقات کشـــور
داشـــتند، با ســـه تیم برتر لیگ دسته یک فدراسیون بسکتبال مسابقه دادند. 
از تیم هایی که در لیگ برتر فدراسیون بسکتبال حاضر بودند، دعوت کردیم 
با تیم های برتر بسکتبال سه به سه ما مسابقه بدهند. این مسابقات جذاب 
ی قهرمان شـــده بود، در  بود؛ تیم واحد تهران شـــمال که در مســـابقات کشـــور
یداد ورزشی مذکور مقام دوم را کسب  بخش آقایان توانست در تورنمنت و رو
کند. رتبه اول و مقام قهرمانی را تیم حاضر در لیگ فدراســـیون بســـکتبال با 
ی در فینال به دست آورد. مقام دوم به واحد تهران شمال ما رسید. آنها  پیروز
دانشجویانی هستند که علاقه مند بوده اند. در مسابقات کشوری توانستیم این 
عزیزان را پیدا کنیم. نتایج نشـــان می دهد آنها از توانمندی ویژه ای برخوردار 
هستند. در مسابقه ای که با تیم های لیگ فدراسیون داشتند، توانستند مقام 

نایب قهرمانی را کسب کنند. 

در بخش بانوان نیز این اتفاق افتاد؟
متاســـفانه در بخش بانوان، تیم های دانشـــجویی ما نسبت به تیم های حاضر 
ی ضعیف تر بودند. مقام های اول، دوم و ســـوم به  در لیگ فدراســـیون مقدار
تیم های لیگ فدراسیون بسکتبال رسید. متاسفانه تیم های دانشجویی بانوان 
ی ســـکو بروند. البته یک ســـری ایرادات بود و مشکلات فنی  ما نتوانســـتند رو
ی نبود هماهنگی منجر به این اتفاق شـــد که نتیجه  در تیم داشـــتند. مقدار
نگیرند. از سوی دیگر تیم آقایان ما بی نظیر بود. وقتی یک تیم دانشگاهی در 

قهرمانی 12 تیم ورزشی دانشگاه در فصل 1402 

جای جام ها خوب است
 بیش از 4۷ هزار نفر در ششمین لیگ همگانی دانشگاه شرکت کرده اند

دانشـــگاه آزاد را می  تـــوان تنهـــا مجموعه در میان موسســـات آموزش 
زش  عالی کشـــور دانســـت که همزمان و به شکل گسترده در زمینه ور
همگانـــی، قهرمانـــی و حرفـــه ای فعالیـــت دارد و در ســـند تحـــول و 

زش همگانی و قهرمانی  تعالـــی دانشـــگاه نیز مکلـــف به پیگیـــری ور
وزنامه با امیرعباس لشـــگری، رئیس  شـــده اســـت. در این شـــماره از ر
زش و تربیـــت بدنی دانشـــگاه آزاد به گفت وگو نشســـته و به  مرکـــز ور
زشـــی دانشـــگاه پرداخته ایم. آن طور که او  آخرین اقدامات حوزه ور
کنون پنج دوره لیگ همگانی  زش همگانی تا گفته است در حوزه ور
برگزار شده و امسال یعنی در دور ششم که از اردیبهشت آغاز شده 

و تا پایان خرداد ادامه دارد، امســـال تا ۲۱ خرداد  ۷ هزار نفر در این 
زشـــی بین  یداد ور و لیـــگ شـــرکت کرده انـــد. همچنین به گفته او 3۲ ر
یدادها  و دانشـــجویان، کارکنـــان و اســـتادان برگزار شـــده کـــه در این ر
ی شرکت  ۲08۲ دانشـــجو و 468 کارمند و اســـتاد در مسابقات کشور
زشی در مدارس سما، شناسایی  کرده اند. شناسایی استعدادهای ور
زشـــی و معرفی آنها به فدراسیون ها، وزارت  دانشـــجویانی نخبگان ور

زش  زش و کمیته ملی المپیک و پیگیری حضور تیم های پایه در ور ور
... از مهم ترین اقداماتی است که توسط این مرکز  حرفه ای و لیگ ها و
دنبال می شـــود که لشـــگری در این گفت وگو به جزئیات آن پرداخته 
زشـــی دانشگاه آزاد هم  اســـت. نیمی از تیم های باشـــگاه فرهنگی ور
در فصـــل ۱40۲ بـــه مقام قهرمانی رســـیدند. مشـــروح ایـــن گفت وگو را 

در ادامه می خوانید. 

ادامه از صفحه4 ادامه در صفحه5 

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 

یدادی مقام دوم مسابقات را در حضور تیم های حرفه ای  چنین تورنمنت و رو
زیر نظر فدراسیون کسب می کند، نشان می دهد که می توانیم جایگاه خوبی 
ی فدراسیون  داشته باشیم. امسال این کار را در فصل جدید آموزشی با همکار
در سراســـر کشـــور انجام دهیم و مســـابقات را برگزار کنیم. ایده ما این اســـت 
گر واحدهای مختلف دانشـــگاه آزاد در سراســـر کشور  تیم های بسکتبال  که ا
ی  یت واحد دانشـــگاهی مذکور و همکار سه به ســـه دارند، با مرکزیت و محور
هیات ورزشی اقدام کنند. بدین ترتیب سایر تیم های بسکتبال سه به سه هم 
بتوانند در مسابقات حاضر شوند و دانشجویان ما با خارج از دانشگاهی ها 
نیز مسابقه بدهند و عیار خودشان را محک بزنند. بر این اساس در آینده تیم 

بسکتبال را هم به تیم های باشگاهی خودمان اضافه می کنیم. 
کنون چندین و چند ســـال اســـت بســـکتبال به دلیل هزینه های سنگین در  ا
جمع تیم های باشـــگاهی ما حضور ندارد. مجبور شـــدیم از توانمندی درونی 
ی مستلزم این نکته است که مسابقات داخلی  خود استفاده کنیم. چنین کار
یم، با تیم های خارج از دانشـــگاه مســـابقه بدهیم و آماده شویم. ببینیم  بگذار
گر در درون دانشگاه، توانمندی وجود دارد، تیم را آماده کنیم تا در مسابقات  ا
باشگاهی هم با قدرت حضور پیدا کند؛ این هم یکی دیگر از کارهای جدید 

و خوبی بود که در بخش قهرمانی و حرفه ای انجام دادیم. 
امیدوارم همچنان ورزش دانشگاه آزاد رو به جلو باشد و به ورزش کشور کمک 
کند تا روزبه روز قدرتمندتر باشد و جایگاه های بالاتری را در سطح بین المللی 
به دســـت آورد. این اتفاق نمی افتد؛ مگر اینکه دانشـــگاه های ما نیز بتوانند 
به ورزش کشـــور کمک کنند. فکر می کنم دانشـــگاه آزاد، حرکت بی نظیری را 

انجام می دهد و به ورزش کشورمان کمک می کند. 

چنـــد روز پیـــش تفاهمنامه ای بـــا کمیته ملی المپیک منعقد شـــد؛ درخصوص 
جزئیات این تفاهمنامه هم توضیح دهید. 

یم؛ در همین راســـتا با کمیته  یس 2024 را پیش رو دار مســـابقات المپیک پار
ملی المپیک رایزنی شـــد که تفاهمنامه ای با آنها منعقد شـــود تا ملی پوشـــان 
و کمیتـــه ملـــی المپیـــک بتوانند از دانش اســـاتید و افراد متخصص ورزشـــی 
دانشـــگاه آزاد اســـتفاده کنند و همچنین از دوره های آموزشـــی برگزار شده در 

دانشگاه بهره مند شود. 
همچنین براســـاس این تفاهمنامه، ملی پوشـــان می تواننـــد از مجموعه های 
کن ورزشی دانشگاه آزاد در صورت نیاز استفاده  ورزشی از جمله سالن ها و اما
کنند. در سوی مقابل دانشگاه براساس این تفاهمنامه بتواند از امکانات کمیته 
کادمی ملی المپیک و امکانات پژوهشی و علمی که در این  ملی المپیک، آ
کمیتـــه وجود دارد بهره مند شـــوند. ایـــن تفاهمنامه به امضای دکتر طهرانچی 
ی وفا رئیس کمیته ملی المپیک رسید. معتقدم  رئیس دانشگاه آزاد و خسرو
ی مســـابقات المپیک این تفاهمنامه  با توجه به نزدیک شـــدن به زمان برگزار
که این تعامل  بار خوبی برای دانشـــگاه و اعضای تیم ملی ما ایجاد کند، چرا

دو طرفه در آینده به نفع ورزش کشورمان خواهد بود. 

مسابقات المپیک ۲0۲4 چه زمانی برگزار می شود؟
یس برگزار خواهد شد. تا روز انعقاد تفاهمنامه  مرداد امسال به میزبانی شهر پار
31 نفر از ورزشکاران مان سهم المپیک را کسب کرده و در این مسابقه و رویداد 

بزرگ حضور خواهند داشت. 

از این تعداد چند نفر دانشگاه آزادی هستند؟ 
یافت  این 31 نفر به صورت کلی ورزشکارانی هستند که سهمیه المپیک در
کردند. اینکه از این تعداد چند نفر دانشـــجویان دانشـــگاه آزاد هســـتند هنوز 
مشـــخص نیســـت و درآمارهـــای بعدی یعنی زمانی که تعـــداد نفرات اعزامی 

قطعی شد تعداد دانشگاه آزادی ها اطلاع رسانی می شود. 

یکـــی از مفـــاد تفاهمنامه بـــا کمیته ملی المپیک برگـــزاری دوره های کارآموزی و 
کارورزی است. این دوره ها چگونه برگزار می شود؟

دانشجویان رشته تربیت بدنی و رشته هایی که وابسته به علوم ورزشی هستند 
با توجه به امکانات خوبی که کمیته ملی المپیک دارد می توانند برای گذراندن 
دوره های عملی در این دوره ها شـــرکت کنند. در واقع دانشـــجویان دانشگاه 
آزاد در این رشـــته ها باید همراه تیم قرار گرفته و در ســـالن های ورزشـــی حضور 
پیـــدا کرده و با حوزه های علوم روز ورزشـــی آشـــنا شـــوند. یکـــی از حوزه هایی 
کن و اردوهای  که این دانشـــجویان می توانند در آن حضور داشـــته باشـــند اما
ملی پوشـــان اســـت؛ بنابرایـــن آنها می تواننـــد در کنار تیم حضـــور پیدا کرده و 

دوره عملی را بگذرانند. 
این دوره ها بسیار مهم بوده و با توجه به امکانات خوبی که کمیته ملی المپیک 
در اختیار دارد، یک شـــانس بزرگ برای دانشـــجویان محسوب می شود تا آنها 
ی کمیته ملی المپیک در سالن ها  بتوانند در این دوره های عملی با همکار

و اردوها ملی پوشان حضور پیدا کنند. 

آیا فهرســـتی از آخرین نتایج تیم های باشـــگاهی خود در حوزه ورزش حرفه ای 
ید؟ دار

بله، در سایت مرکز ورزش نیز موجود است. این سایت هم به خوبی فعالیت 
و نتایـــج را منعکس می کند. ســـایت مرکـــز ورزش، تمام اطلاعات تیم هایی 
که از لیگ دســـته یک فدراســـیون آمدند با تیم های ما مســـابقه دادند را در 
خود دارد. خواســـتیم عیار بچه های خود را بســـنجیم و ببینیم آیا می توانیم 
 . به صورت حرفه ای با تیم های خارج از دانشگاه آزاد مسابقه بدهیم یا خیر
یداد را بـــه همین منظور برگزار کردیـــم. طی هماهنگی با  ایـــن تورنمنـــت و رو
فدراســـیون، تیم های اول، دوم و ســـوم مســـابقات لیگ دسته یک بسکتبال 
ی کردند. چنانکـــه می دانید فدراســـیون بســـکتبال هم  سه به ســـه بـــا ما بـــاز
لیگ پنج نفره و هم لیگ ســـه نفره برگزار می کند. از لیگ ســـه نفره فدراسیون 
خواهـــش کردیـــم تیم های اول، دوم و ســـوم در دو بخـــش آقایان و خانم ها به 
واحد یادگار امام آمدند. ســـه، چهار روز به مســـابقات خانم ها و ســـه، چهار 
روز هم به رقابت های آقایان اختصاص داشت. اقامت را ما تدارک دیدیم، 
ولی داوران و عوامل اجرایی فنی از سوی فدراسیون معرفی شدند. درنهایت 

تیم ها با همدیگر مســـابقه دادند. 
ی در دانشگاه آزاد قهرمان شده بود،  واحد تهران شمال که در مسابقات کشور
با سه تیم بسکتبال سه به سه خارج از دانشگاه مسابقه داد و مقام دوم را کسب 
کرد؛ یعنی تیم های دوم و سوم لیگ دسته یک فدراسیون را شکست دادیم 
و توانســـتیم نایب قهرمان شـــویم که افتخار خیلی خوبی بود. اشـــاره کوچکی 
به بخش دختران داشـــتم؛ نماینده ما هم در این مســـابقات حضور داشـــت. 
یکنان  ی مشکل داشتند و مربی و باز پیگیری کردیم و به من گفتند: »مقدار
هماهنگ نبودند.«  مسابقات بسکتبال سه به سه خیلی حساس است. آنها 
تی وجود  آمادگی قبلی نداشـــتند و نتوانســـتند خوب نتیجه بگیرند. مشـــکلا
داشت و دختران نتوانستند مقام بیاورند. در مجموع امتحان خیلی خوبی 
بـــود که نشـــان می دهد حداقل در بخش پســـران می توانیـــم جایگاه خوبی در 
لیگ یک فدراســـیون داشـــته باشـــیم. قرار شـــد با فدراســـیون، این کار را در 
سطح کشور انجام دهیم. وقتی هیات های استان های مختلف می خواهند 
مســـابقات را برگزار کنند، با واحدهای دانشـــگاه آزاد همان استان هماهنگ 
می شوند. طبق یک تقویم مشترک، مسابقات را در درون واحدهای دانشگاه 
ی کـــه در واحد یادگار امام انجام  آزاد برگـــزار خواهیـــم کرد. مشـــابه همین کار
دادیم، از این به بعد در استان های سراسر کشور برگزار می شود. استان هایی 
که تیم هایشان قهرمان شده اند برای شرکت در مرحله نهایی به تهران می آیند 

و مسابقه می دهند. 
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